
Referat for ældrerådsmøde den 11. december 2023 kl. 9 – 13 

Guldborgsund Kommune. 
 

Afbud: Kathrine Brønnes 

Deltagere: Bob Richard Nielsen, Marianne Søgaard Hansen, Inge – Lise, Jane, Conny, 

Birgit, Jan, Erik, Bent, Ebbe, Lars, Bjarne og Peter 

1. Møde med Udvalget for Ældre og Omsorg samt administrationen: 

Formand Bob Richard Nielsen, Centerchef for Sundhed og Omsorg Marianne Søgaard 

Hansen. 

a) Dialog om fremtidige spareplaner: Hvordan er udvalgets oplæg til de i byrådet vedtagne 

besparelser inden for madordningen, hvordan har man nået frem til disse besparelser. 

b) Hvad sparede vi konkret ved at få de sidste borgere fra plejecentre inkluderet til fuldkost 

fra fælleskøkkenet? 

Vedr. a og b bliver det oplyst, at ansatte i madservice kan reduceres når al mad leveres fra 

fælleskøkkenet. Der er kun 10% af alle der modtager forplejning, som stadig er på gammel 

ordning, hvilket gør den forholdsvis alt for dyr. Hvis der er ægtefæller på plejehjem gives 

der et fradrag på den ene ægtefælle på 50%. Alle borgere, som ikke er på forplejning fra 

fælleskøkkenet, er blevet varslet så de overgår til fuldforplejning pr. 1. marts 2024.  

c) Er det lovligt juridisk at fratage borgere på plejehjem retten til anretning samt servering 

af deres mad, såfremt de har valgt at købe deres mad i en anden organisation som f.eks. 

Det Danske Madhus ? Personalet anretter m.v. uanset hvorfra maden kommer, men 

juridisk kan man godt undlade.  

 

d) Er der planlagt en analyse af selve fælleskøkkenet jf. evt. omstrukturering og evt. 

slankning af administrative rutiner i hele organisationen? 

Der vil komme ændringer i organisationen i kommunen, men der er stadig blive opgaver i 

kommunen. Fælleskøkkenet laver en brugerundersøgelse, som vil give indblik i hvordan 

brugerne opfatter køkkenet.  

e) Hvor skal Det gode måltid etableres på plejehjemmene når kantinerne er lukket? 

Kantinen lukkes ikke, men bemandingen justeres og kan derfor have en betydning for 

borgernes sociale samvær.  

f) Direktør Karina Nørby, hvilke områder bliver hun tilknyttet foruden Center for Ældre og 

Omsorg? 

Er til knyttet Job og beskæftigelse udover Ældre og Omsorg. 

g) Hvor meget sparer kommunen ved etablering af selvafhentning fra 

Hjælpemiddelcentralen. 



Umiddelbart ikke det store, men det er mere en ændring, som forventes at øge 

serviceniveauet og et led i afbureaukratisering.  

h) Trafikbestilling TKM`s oplæg til Movia, hvordan vil kommunen takle de ældre borgere 

der kommer i klemme med denne ordning - planlægger man et alternativ ? 

i) Busser og tog i Region Sjælland kører uændret i 2024, det gælder vel også vores 

område? 

Spørgsmål under h og i rettes til TKM. 

j) Er der mulighed for genoprettelse af bus afhentning til aktiviteter ret til transport jf. 

skrivelse af Brug af Busser 2023.  

Der arbejdes på at finde ud af om der er en løsningsmulighed.  

Spørgsmålet rettes til TKM. 

k) Overvejer kommunen andre visitationsmuligheder end de nuværende. Andre kommuner 

har opnået gode resultater ved at nytænke og omlægge deres visitation på grund af 

kompleksitet i deres nuværende systemer (eks. Assens) Viborg har tillige selv startet en 

afbureaukratisering af data på deres plejesystem, da det viste sig at mange af disse data 

var etableret af kommunen. 

Administrationen er fuldt optaget af at finde ud af om der kan gøres noget.  

l) Skal kommunen ikke ha` etableret en boligpolitik samt et boligråd ? 

Ældrerådet retter henvendelse til økonomiudvalget og byrådet.  

m) Kommunens takstkatalog er klart fra økonomiafdelingen. 

    2. Godkendelse af dagsordenen. 

Godkendt  

    3.  Godkendelse af referat fra 13. november 2023. 

Godkendt 

    4.  Orientering samt beslutninger om ikke afsluttede sager. 

a) Møde Fælleskøkkenet 7. dec. 2023 - Conny, Birgit samt Ebbe. 

Der er igangsat brugerundersøgelse. Der er lavet ny website til bestilling, som ikke har 

været den store succes. Pårørende er velkommen til at bestille forplejning i forbindelse 

julen. IT og sikkerhed, samt et beredskabskatalog revideres for at overholde gældende 

regler. Udtalelser i form af ris og ros kan ses på fælleskøkkenets hjemmeside.  

b) Kontakt til Refa: Hvad gør ældre borgere der har fritagelse for digitalisering, såfremt de 

ønsker oplysning om tømning af deres beholdere - Peter. 

De som ikke er digitale må stadig bruge regler fra tidligere tider.  

c) Planlægning af møde den 11. marts 2024 med organisationer med interesse for ældre, 

forslåede foredragsholdere evt. Bob Richard Nielsen omstrukturering relateret til 

kommunens økonomiske situation, foredrag af Curt Lillegren fra Boligøkonomisk 

Videncenter om fremtidens boliger for ældre, Curt har accepteret. Invitationen til kl. 14.30 - 

andre forslag til temadagen er velkommen. 



Ældrerådet planlægger at holde mødet i byrådssalen med eksterne indlægsholdere -

mødet forventes at starte kl. 13.30. Forretningsudvalget udarbejder udkast til invitation og 

aftaler vedr. lokaler m.v. 

d) Planlægning af møde med Ældresagen om et åbent fællesmøde for kommunens 

borgere i 2024 emnet vil være demens, forespørgsel er sendt til Tom Ahlqvist som 

forespørgsel. 

Afventer svar fra Ældre Sagen og der tages nu kontakt til koordinationsudvalget. Der er 

forslag til indlæg fra Anneke Dapper- Skaaning.  

e) Kommunen barsler med deltagelse i Værdigheds undervisning af rejsehold – Inge Lise 

Værdighedsundervisning af personale foretages af et rejsehold.  

f) Dansk Ældreråds ældrepolitisk konference 23. november 2023, deltagelse Lars, Bent 

samt Inge Lise evaluering - hvad fik vi ud af mødet. 

Generelt et godt seminar med gode indlæg. Gode indlæg med praktiske eksempler, som 

gav god forståelse for emnet.  

g) Valg til medlemmer af bestyrelsen i Dansk Ældreråds kandidater skal melde sig inden 

15. januar 2024. 

Til orientering 

h) Forespørgsel fra Dansk Ældreråd om vores økonomi - Inge Lise? 

Formanden har svaret og kommenteret Danske Ældreråds budget.  

i) Vaccination af ældre - Bent. 

Alle borgere på plejehjem skal være vaccineret inden jul. Det har været problematisk for 

mange ældre at blive transporteret til vaccination.  

j) Evt. referat af Dansk Ældreråds bestyrelsesmøde i Odense den 30. november - Bent. 

Endeligt endnu ikke udarbejdet. Årsmøde 6. maj 2024 i Nyborg og temamøde er den 7. 

maj 2024. PIO bør deltage aktivt. Der blev drøftet at der skal fokuseres mere på 

bofællesskaber og ombygning og ikke kun seniorboliger.  

k) Dialogmøde arrangeret af Dansk Ældreråd for formand/næstformand 25. januar 2024 i 

Ringsted - indhold ældrelov, konsekvens af besparelser samt ældrerådenes budgetter 

Temamøde afholdes den 7. marts 2024 i Ringsted. 

l) Møde om fælleskøkkenet deltagere: Direktør Allan Ruders og Bent - Bent. 

Allan har ønsket lidt oplysninger om hvordan fælleskøkkenet var opstået m.v.  

m) Mail fra Marianne Søgaard om vores aktivitet i kommunen - er fremsendt til alle 

medlemmer af ældrerådet. 

Inge Lise oplæste en mail fra Bob Richard Nielsen, der blev taget til efterretning i 

ældrerådet. 

 

n) Conny og Jan orienterer om deres hjælp ved igangsætning af aktiviteter i Gedser samt 

Nr. Alslev. 



De ser ud til at være en god ide at repræsentanter fra ældrerådet og det fortsætter i det 

nye år.  

o) Center for Hjerneskade 

Der er sket ændringer, som ikke vurderes at være tilfredsstillende og handikaprådet tager 

sagen op.  

 

    5. Orientering samt beslutninger fra øvrige medlemmer 

a) Medier - Lars  

Marianne Kruse Andersen indbydes til præsentation af indhold på hjemmesiden 

b) Teknik, Klima og Miljø samt Trafiksikkerhedsråd - Conny og Lars. 

Vedr. punkt 1 h og i rettes henvendelse til TKM. 

c) Økonomi og budgetter- Bent 

Der har været møde i §18 og 79 udvalget og lavet fordeling for 2024. Der forlå et 

fint/gennemarbejdet materiale fra administrationen til brug for udvalget.  

d) Socialsektoren: Conny 

Ingen bemærkninger 

e) Fagudvalg: Alle. 

Ingen bemærkninger 

f) Økonomi ved kasserer - Conny  

Budget overholdes. 

    6. Eventuelt.  

 

    7. Næste møde 15. januar 2024 

 

Alle ønskes en god jul og et godt nytår. 

Peter Müller 

referent 


